

# Referat fra Grønt Forum møde den 29. februar 2024 kl. 16-18, Rådsalen, Kongensgade 18, Slangerup.

## DATO

3. april 2024

## Til stede:

Formand Brian Petersen – Friluftsrådet  
Næstformand Ursula Lange – DN Frederikssund  
Per West – Jægerrådsformand  
Kirsten Bøgeskov Mortensen – Dansk Vandrelaug  
Niels Eghøj Nielsen, Nordsjællands Landboforening  
Jeff Christensen - BUS  
Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening  
Niels Nielsen – Kulturrådet -KUF

## Referent

Karin Blendstrup  
Jensen

Karin Blendstrup Jensen - Frederikssund Kommune  
Mette K. Rask Jensen- Frederikssund Kommune

## Ikke tilstede:

Bent Mariager – Frederikssund Grønne Nabofællesskaber  
Ida Dahl-Nielsen – Naturstyrelsen Nordsjælland  
John Hansen – DOF Frederikssund

## Dagsorden

1. Godkendelse af dagsorden
2. Orientering om referat fra 16. november 2023 lagt på hjemmesiden [www.frederikssund.dk/Borger/Natur-og-trafik/Natur/Groent-Forum](http://www.frederikssund.dk/Borger/Natur-og-trafik/Natur/Groent-Forum)  
Hanne:
  - Syntes det var svært, at følge med i referatet på grund af manglende uddybning af punkterne.Karin:
  - Bemærkninger blev taget til efterretning.
3. Orientering fra administrationen
  - Grønt Forum fik en indflyvning i hvilke naturprojekter med overordnede udgiftsmæssige rammer, der er blevet lavet som indsats for 2023 jf. Naturhandleplanens principper.



- Skuldelev Ås´ s projekter blev, som eksempel på støtte til private lodsejere, gennemgået for støtte til private lodsejere.

Mette:

- Naturhandleplanerne for Roskilde Fjord og Kyndby Kyst er nu i offentlig høring og fristen for høringssvar er 24. april 2024. Høringssvar for Roskilde Fjord kan ses på hjemmesiden og er udarbejdet i et samarbejde med Lejre-, Roskilde- og Halsnæs kommuner. Alle høringssvar kan ses løbende på Frederikssund Kommunes høringsportal for planer.

- Vandressourcecenter har fået en endelig placering – nord for Vinge og Sillebro Å – Området skal herefter udtages af råstofplanen.

Hanne spørger om det bliver et bæredygtigt anlæg ifht Hillerød og under tag? Mette svarede at anlægget vil have de samme funktioner, men at anlægget ikke vil blive gravet ned, da det ikke er et bæredygtigt princip for CO<sub>2</sub>-forbruget.

Placering af Solcelleparken blev gennemgået og det blev nævnt at Spangegården nedlægges.

#### 4. Oplæg til KNE- møde 14. maj 2024 kl.8:00

Brian:

- Syntes der var en god dialog ved sidste møde KNE-udvalgsmøde i 2023.

Ursula:

- Foreslog at Skuldelev Ås kunne tages op igen under et generelt ønske om vedligehold af stier.
- Foreslog at ønsket om 15 % natur i bymidten både som vandrette og/eller lodrette indarbejdes i lokalplaner, idet der nu er blevet lovmæssigt muligt at have en minimumsgrænse i planer.
- Foreslog at der arbejdes mere med bevaring af gamle træer.

Hanne:

Foreslog 3-30-300 princippet. Man skal kunne se tre træer fra sine vinduer, 30% af et område/en by skal være dækket af trækroner, og der må max være 300 m til et grønt område.

Brian:

- Foreslog at man ligeledes skulle værne om vores alléer og øge indsatsen for at plante flere træer i byen.
- Mette: Ufordringer med frivillige
- (Kirsten: Hjertestier, hvem vedligeholder?)
- Biodiversitetspulje- 2030 skov - på Bløden som Bypark, grønne belægninger
- Brian: eskursion til Bløden – hvilke byparker kunne komme på tale og sikring af eksisterende bynatur

Mette:

- Orienterede om § 17 stk.4 udvalg: Udvalg for bymidte og handel på [www.vi.skaber.frederikssund](http://www.vi.skaber.frederikssund)

Hanne:

- I forbindelse med snak om oversvømmelserne i Slingerup, orienterede Hanne Døcker om en borger, der havde henvendt sig til kommunen med bekymringer for risikoen for, at træer kunne vælte. Han havde end ikke fået en kvittering for sin henvendelse.

Ursula og Brian samler emnerne sammen til sagen.

5. Godkendelse af kommissorium for arbejdsgruppe Græse Ådal v/GF
  -
6. Godkendelse af bemærkninger til plejeplan for Græse Ådal v/GF
  - Hegn mellem hundeklubbens areal og rørsump.
7. "Bordet rundt" – orientering fra foreningerne.  
Niels Eghøj:
  - Landboforeningen syntes det er beklageligt at udpegning af 3 b § områder (områder der ikke må gødes eller sprøjt i forhold til grundvandsbeskyttelse) ikke bliver partshørt.
  - Landboforeningen er utilfredse med at der ikke længere er enighed mellem lodsejere og kommuners forvaltninger, om at bæverdæmninger skal fjernes i vandløb.
  - Vedr. spørgsmål til lavbundsområde ved Hagerup mose kunne Mette svare, at Naturstyrelsen stiller sig til rådighed som projektholder.
  - Landboforeningen opfordre til at eventuelle solcelleparker planlægges, da der kan være mange private, der søger om det.

Ursula:

- Benyttelse af regnvand i Vinge blev diskuteret i Kvalitetsprogram for Vinge.
- DN foreslår som sikring, at der plantes træer langs Møllekrogens sti, der ellers eroderes ved kraftige storme. Der hvor der nu er egetræer, sker der ikke erosion. DN vurderer, at en grøn løsning er at foretrække frem for at der lægges materiale på stykket med erosion.
- DN- konference gik godt. Konferencen havde flere eksterne oplæg på dagen.

Hanne:

- Den 24. april har vi forskerforedrag om Cirkulær økonomi på Elværket.
- Klimaforening holder generalforsamling den 3. april 19.30 i Elværket.
- Hver sidste lørdag i måneden har vi Repair Cafe i Maker Værket på Frederikssund Gymnasium kl. 10 – 13 sammen med Grønne Nabofællesskaber.

Niels Nielsen:

- Der er blevet afholdt oplæg om regnskoven siden sidst.

Brian:

- Den 20. marts er der generalforsamling og Brian kan ikke vælges igen. Derfor kommer der en ny repræsentant fra Friluftsrådet til Grønt Forum mødet den 16. maj 2024.
- Ursula er næstformand og bliver herefter formand fremover.
- Mette takkede for det gode samarbejde i Grønt Forum.

8. Næste møder:

- KNE-udvalgsmøde den 14. maj 2024 kl. 8.00
- Grønt Forum møde den 16. maj 2024 kl. 16.00
- 22. august – Fælles besigtigelsestur med KNE?
- 21. november

9. Evt.

Liste med forslag til punkter til kommende møder:

- Klimahandlingsplan
- Planstrategi
- Kystprojekter
- Vandressourcecenter